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法治政府的内在特征及其实现

——《中共中央关于全面推进依法治国若干重大问题的决定》解读

黄学贤

内容提要 改革开放以来,我国法治政府建设取得了显著成就,但与法治政府的要求尚

有距离。十八届四中全会进一步厘清了法治政府的基本特征，为建设法治政府明确了方

向；科学的行政执法体制的构架，为建设法治政府架设起桥梁；五大体系的建立，为建设法

治政府提供了全方位的保障；认清现实中客观存在的问题，为建设法治政府扫清了障碍；而

找准正确的路径，则为建设法治政府铺平了道路。

关键词 法治政府 特征 行政执法体制 五大体系 路径

黄学贤，苏州大学王健法学院教授 215006
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一、厘清法治政府的基本内涵——为建设法治政府明确方向
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二、建立科学的行政执法体制——为建设法治政府架设桥梁
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三、形成五个体系——为建设法治政府提供全方位保障
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四、认清现实问题——为建设法治政府扫清障碍
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The Intrinsic Characteristics of the Government
under the Rule of Law and Its Realization

Huang Xuexian
Abstract: Since the reform and open policy, the construction of government under the rule of law has

made remarkable achievements in China, but there is a distance towards the requirements of rule by law.
The eighteen session of the Fourth Plenary Session clarifies further the basic characteristics of the govern⁃
ment under the rule of law; specifies a clear direction for the construction of the government under the rule
of law; and sets up a bridge for the construction of government under the rule of law by building a scientific
framework of administrative law enforcement system. The eighteen session of the Fourth Plenary Session al⁃
so provides a full range of protection for the construction of the government under the rule of law by estab⁃
lishing five systems; clears obstacles of the construction of government under the rule of law by recognizing
the objective existence of the realistic problems; and paves the way for the construction of government under
the rule of law by finding out the correct path.

Keywords: government under the rule of law; characteristics; administrative law enforcement system;
five systems; path

-- 8


